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146 lokali mieszkalnych powstanie 
w 4 dwusegmentowych budynkach 
przy ul. Śląskiej!

Nowe profile i kierunki kształcenia 
w naszym mieście. Zobacz, jak 
zmienia się oferta edukacyjna!
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ROZWÓJ ŚWIĘTOCHŁOWIC 
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PREZYDENCKIM OKIEM

Budząca się właśnie 
wiosna to doskonały 
moment, aby wspól-
nie z Państwem prze-
mierzyć ulice Święto-
chłowic i na łamach 
pierwszego w tym 
roku biuletynu poka-
zać, jak bardzo zmie-
nia się nasze miasto. 

Muszę przyznać, że ostat-
ni czas nie należy do ła-
twych. Wszystkich nas 
dotykają trudności zwią-
zane ze wzrostem cen, 
kosztów pracy, opłat za 
energię. Wymuszają one 
oszczędności – dotyczy 
to w równej mierze bu-
dżetów domowych, fi r-
mowych, ale też budże-
tu miejskiego. Jednak, 
mimo trudności związa-
nych z sytuacją gospo-
darczą, naprawdę mamy 
się z czego cieszyć! 

Liczba i zakres miejskich 
inwestycji obejmuje co-
raz więcej dziedzin życia 
– począwszy od nowych 
miejsc żłobkowych, po-
przez budowę i remonty 
dróg, powstające obiekty 
sportowe, a skończywszy 
na budowie mieszkań 
komunalnych i dobiega-
jącym końca procesie 
remediacji stawu  Kalina. 

Dobry początek roku dla Świętochłowic
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Już niebawem na Sta-
dionie im. Pawła Walosz-
ka ponownie rozbrzmie-
wać będzie dźwięk 
motocykli żużlowych, 
a piłkarze będą rozgry-
wać swoje spotkania 
na całkowicie nowym 
kompleksie boisk znaj-
dującym się na terenie 
dawnego żwirowiska
na OSiR „Skałka”. Jeśli 
dodamy do tego halę 
łukową oraz budowę 
hali widowiskowo-spor-
towej, to świętochłowi-
czanie zyskują kompleks 
sportowy z prawdziwe-
go zdarzenia! Z powo-
dzeniem będzie on służył 
zarówno zawodowcom, 
jak i amatorom, którzy 
dziś na treningi muszą 
jeździć do ościennych 
miast.

Ale nie tylko sportem 
Świętochłowice stoją. 
Trwa remont ul. Łagiew-
nickiej.  Ta skompliko-
wana inwestycja, która 
teraz jest kłopotliwa 
dla mieszkańców Chro-
paczowa, już wkrótce 
stanie się powodem 
do radości nie tylko 
dla kierowców. Kolej-
ne drogowe wyzwanie
to budowa zjazdu z DTŚ 
oraz ul. Przemysłowej

w Lipinach – tu stawką 
jest nie tylko komfort jaz-
dy oraz odciążenie ruchu 
drogowego w północ-
nych dzielnicach miasta.
To przede wszystkim 
otwarcie terenów inwe-
stycyjnych, które nie-
bawem będą oferowały 

nowe miejsca pracy 
dla świętochłowiczan.
A skoro już o pracy 
mowa – cieszę się, że za 
sprawą powstałych wła-
śnie pierwszych od po-
nad dekady 30 nowych 

miejsc „żłobkowych” 
kolejne młode mamy już 
dziś mogą godzić macie-
rzyństwo z życiem zawo-
dowym – co jak wiemy – 
jest nie lada wyzwaniem! 
Jako miasto również 
mamy takich wyzwań 
sporo. Jednym z nich 

jest budowa nowych 
mieszkań. Kto, kiedy
i w jakiej formule będzie 
budował je dla święto-
chłowiczan, dowiecie 
się Państwo ze str. 3. 
Warto na nią zajrzeć

z jeszcze jednego powo-
du… Okazuje się bowiem,
że plasujemy się na 
drugim miejscu w wo-
jewództwie śląskim, 
jeśli chodzi o inwe-
stycje przeliczone na 
mieszkańca. Przyznam, 
że napawa mnie to 
dumą – zwłaszcza,
że za tym sukcesem 
stoi wiele osób, któ-
rym serdecznie dziękuję
za wysiłek włożony
w rozwój naszego miasta.

Nieocenione efekty 
zmian widać również 
w naszych szkołach, 
zarówno w tych pod-
stawowych, jak i ponad-
podstawowych. Warto 
zapoznać się z ofertą 
tych ostatnich – zwłasz-
cza, że już niebawem 
kilkuset ósmoklasistów 
– którym rzecz jasna, 
podobnie jak maturzy-
stom, życzę powodze-
nia podczas czekających 
ich egzaminów – staną 
przed pytaniem „co da-
lej?”  Wierzę, że informa-
tor będący częścią tego 
wydania pomoże w od-
powiedzi na to pytanie. 

W biuletynie znajdziecie 
Państwo również infor-
macje przygotowane 

przez ekspertów Zespo-
łu Opieki Zdrowotnej
w Świętochłowicach 
sp. z o.o., którzy poka-
zują, jak zadbać o swoje 
zdrowie z ich pomocą. 
Warto dowiedzieć się, 
w czym mogą pomóc 
nam świętochłowiccy 
medycy – zwłaszcza
w dobie zmieniającego 
się profi lu działalności 
naszego szpitala.

Cieszę się, że już wkrót-
ce będę mógł spotkać 
się z Państwem i w każ-
dej z dzielnic porozma-
wiać o tym, co jeszcze 
wspólnie możemy zro-
bić, aby w Świętochło-
wicach najzwyczajniej 
w świecie lepiej nam 
się żyło. Tymczasem, 
pozwólcie, że każdemu
z Was złożę najszczer-
sze życzenia, aby
Wielkanoc była dla nas 
czasem spotkań, rado-
ści i nadziei na lepsze 
jutro, w którym liczy 
się troska o drugie-
go człowieka, dbałość
o wspólne dobro,
a wartością jest szu-
kanie porozumienia, 
dialogu i zdolność do 
podania sobie rąk – tak 
po ludzku, bo po pro-
stu warto.

4 lutego 2023 r.
w Centrum Kultury 
Śląskiej w Święto-
chłowicach odbył się 
drugi bal prezydencki.

Dochód przeznaczono 
na wsparcie Hospicjum 
Cordis, które w ramach 
domowego hospicjum 
troszczy się również

II Charytatywny Bal Prezydenta Miasta Świętochłowice
o świętochłowiczan wy-
magających opieki pa-
liatywnej. Bal uświetnił 
występ Macieja Balcara,
a także pokaz laserów 
i tańca brzucha. Dzięki 
Mieszkańcom Miasta Świę-
tochłowice oraz gościom, 
którzy pojawili się na uro-
czystości, zebrano kwotę 
42,5 tys. zł! Dziękujemy!



POŚPIECH... JEST DOBRYM DORADCĄ

Od lat jedynym 
źródłem nowych 
mieszkań w Świę-
tochłowicach były 
inwestycje dewelo-
perskie. To oczywi-
ście dobra oferta dla 
osób o grubszych 
portfelach. Nieste-
ty brakowało roz-
wiązań dla osób 
o skromniejszych 
dochodach. To jed-
nak się zmienia. Już 
wkrótce w mieście 
powstaną miesz-
kania właśnie dla 
nich!

Nowe mieszkania coraz bliżej!

Ze spływających in-
formacji podsumowu-
jących wykonanie bu-
dżetów samorządów 
za rok 2022 wyłania 
się całkiem ciekawy 
obraz. Wszystko na 
to wskazuje, że po 
raz pierwszy Święto-
chłowice znalazły się 
na drugim miejscu
w województwie ślą-
skim pod względem 
wydatków majątko-
wych (inwestycyj-
nych) na mieszkańca. 

W ciągu ostatnich czte-
rech lat miasto, które 
od zawsze wlokło się
w samorządowym ogo-
nie pod względem zdol-
ności budżetu do inwe-
stycji i jeszcze niedawno 
stało na skraju upadku, 
zrobiło milowy krok. 
W czołówce wojewódz-
twa od lat znajdują się 
Gliwice, które wygospo-

Świętochłowice na inwestycyjnym podium w województwie!
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darowały kwotę prawie 
2 500 zł/os. I jak wskazują 
dostępne dane, tylko one 
wyprzedziły Świętochło-
wice w tym rankingu. 
  
W każdej z dzielnic re-
alizowane są duże inwe-
stycje. Na część z nich 
czekaliśmy od kilkudzie-

sięciu lat. Począwszy
od remediacji stawu Kali-
na, przez inwestycje dro-
gowe na ulicach Łagiew-
nickiej, Przemysłowej, 
Zielonej, czy Katowickiej, 
remont DTŚ, a skończyw-

szy na obiektach spor-
towych na  OSiR "Skałka"
i remontach kamienic.
O wielu innych mniej-
szych nawet nie wspo-
mnę. 
Faktem jest, że miasto, 
na które kiedyś nasi są-
siedzi patrzyli z polito-
waniem, teraz zaczyna 

wzbudzać zainteresowa-
nie i pozytywne emocje. 
Wielu pyta, jak to moż-
liwe. Cóż, nie sposób
w kilku zdaniach opisać 
wszystkich podjętych 
działań. Najważniejsze 

było uporządkowanie fi -
nansów miasta. Odzyska-
nie płynności fi nansowej, 
wiarygodności kredyto-
wej oraz pozytywne opi-
nie Regionalnej Izby Ob-
rachunkowej odnośnie 
wszystkich możliwych 
kryteriów fi nansowych 
mają tu znaczenie pod-
stawowe. 

Kluczową rolę miało 
tu również zaangażo-
wanie w pozyskiwanie 
zewnętrznych źródeł fi -
nansowania wielu osób 
na różnych szczeblach. 
To efekt ciężkiej pracy 
zespołu, dzięki któremu 
miasto tworzyło dobrze 
przygotowywane wnio-
ski, które wpisywały się 
w kryteria poszczegól-
nych naborów. Dzię-
ki temu osiągnęliśmy 
efekt,  o którym jeszcze 
kilka lat temu Świętochło-
wice nawet nie marzyły. 
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Dziesiątki milionów spły-
nęły do naszego miasta 
w ramach kończącej się 
perspektywy fi nansowej 
UE, Rządowego Fundu-
szu Rozwoju Dróg, Rzą-
dowego Funduszu Inicja-
tyw Lokalnych, środków
z Ministerstwa Sportu
i Turystyki, Polskiego 
Ładu, Narodowego Fun-
duszu Ochrony Środowi-
ska i Gospodarki Wodnej, 

WFOŚiGW oraz Metro-
polii GZM. Miasto musia-
ło oczywiście zapewnić 
wkład własny do każdego
z tych projektów. Pienią-
dze na ten cel pochodzi-
ły ze sprzedaży terenów 
pod inwestycje prywatne 
oraz w pewnym niewiel-
kim stopniu z emisji ob-
ligacji. 

Od roku 2018 do 2022 wartość inwestycji 
na mieszkańca podskoczyła 
z 334 zł do prawie 1 900 zł! 

- Od początku kadencji 
bardzo zależało mi, aby 
zająć się tym proble-
mem. Na przeszkodzie 
stał jednak katastro-
falny stan fi nansów 
miejskich. Na szczęście
to już historia. Od pra-
wie dwóch lat sytuacja 
fi nansowa poprawiła 
się na tyle, że umoż-
liwiła realne działania
w tym obszarze - pod-
kreśla Prezydent Mia-
sta Świętochłowice, 
Daniel Beger. Równole-
gle przygotowywane są 
dwa projekty. Pierwszy 

związany jest z nowo-
powstałą spółką SIM 
Śląsk. To spółka, której 
udziałowcami są czte-
ry gminy: Chorzów, 
Świętochłowice, Tar-
nowskie Góry i Zabrze 
oraz Skarb Państwa,
w którego imieniu wy-
stępuje Krajowy Za-
sób Nieruchomości.
Celem spółki jest po-
prawa oferty mieszka-
niowej w regionie.

Miasto przekazało już 
spółce działki przy
ul. Śląskiej, na których 

powstać ma łącznie 
146 lokali mieszkal-
nych, mieszczących się
w 4 dwusegmentowych 
budynkach. Koncepcja 
zakłada również budo-
wę dróg dojazdowych, 
parkingów naziemnych, 
placu zabaw oraz utwo-
rzenie terenów zielo-
nych. Wybudowane 
mieszkania będą w stan-
dardzie „pod klucz”,
tj. gotowe do zamiesz-
kania. Realizacja inwe-
stycji ma rozpocząć się 
w 2024  roku, a prace 
budowlane planowo po-
trwają ok. 2 lata.

Drugi projekt to pro-
gram budowy miesz-
kań komunalnych, 
który realizowany bę-

powstanie w 4 dwusegmentowych budynkach 
przy ul. Śląskiej w Świętochłowicach

146 lokali mieszkalnych

Aktualnie trwa etap projektowania 
budynków. Jeszcze w tym roku

na podstawie pozwolenia 
na budowę rozpisany zostanie

przetarg, który pozwoli wyłonić 
wykonawcę tej inwestycji.

Sławomir Pośpiech
Pierwszy Zastępca 
Prezydenta Miasta 

Świętochłowice

Już teraz możemy po-
wiedzieć, że w roku 
2023 nie zwalniamy 
tempa. Środki zabez-
pieczone w budże-
cie są porównywalne
z tymi z ubiegło roku. 

Wierzę, że kolejny rok
na inwestycyjnym podium 
mamy w zasięgu ręki.

dzie przez świętochło-
wicki MPGL w dziel-
nicy Zgoda. Miejska 
spółka jest aktualnie 
na etapie przygotowa-
nia dokumentacji po-
zwalającej ubiegać się
o środki z Banku Go-
spodarstwa Krajowego.
Wiele wskazuje na to,
że również ta inwesty-
cja ruszy już w 2024 
roku.

W miejskim zasobie 
mieszkaniowym dzie-
je się o wiele więcej. 
Dzięki pozyskanym 
środkom remontowa-
ne są kamienice, któ-
re nie tylko nabierają 
atrakcyjnego wyglądu, 
ale też zyskują cywilizo-
wane oblicze np. dzięki 
budowie sanitariatów
w mieszkaniach. 

Równolegle trwają 
również remonty pu-
stostanów, które suk-
cesywnie trafi ają do 
potrzebujących miesz-
kania świętochłowi-
czan.



O planach MS „Śląsk” 
Ś w i ę t o c h ł o w i c e 
w  krótkiej rozmowie 
z Katarzyną Tomczyk 
opowiada prezes klu-
bu, Krzysztof Sichma.

Katarzyna Tomczyk: 
Jak będzie wygląda-
ła organizacja klubu 
w  tym sezonie i w ko-
lejnych? Jakie macie 
plany i oczekiwania? 
Treningi, zawody?

Krzysztof Sichma: Rok 
2023 to nowe nadzieje
i nowe rozdanie. Po wie-
lu latach niepewności, 
walki o przetrwanie po-
wstaje tor żużlowy. 
Szkolenie - to słowo 
klucz. Będziemy szko-
lić w dalszym ciągu 
młodzież, aby młodzi 
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Od chwili, w której 
motocykle żużlowe 
wrócą na Stadion 
im. Pawła Waloszka, 
dzieli nas dosłownie 
kilka tygodni. Trwa-
ją właśnie ostatnie 
prace obejmujące 
zarówno budynek 
dyrekcji OSiR „Skał-
ka”, jak i tor. 

Pierwsza z nich realizo-
wana jest przez firmę 
Budecon. Jej koszt to 
ponad 10 mln zł brut-
to – prawie połowa 
tej kwoty pochodzi 
ze środków zewnętrz-
nych. W ramach re-
montu budynku OSiR 
"Skałka" powstają mię-

Żużel wraca do Świętochłowic! Odnowiony tor i remont budynku dyrekcji OSiR "Skałka"
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INWESTYCJE

dzy innymi: trybuna
dla kibiców, pokój sę-
dziów oraz zaplecze 
dla świętochłowickie-
go klubu żużlowego. 

Wykonawcą drugiej 
inwestycji jest nasza 
miejska spółka MPUK. 
Wartość prac przepro-

wadzonych na torze
to około 3 mln zł brutto 
– w tym 1,1 mln zł stano-
wią środki pochodzące
z budżetu obywatelskiego. 

Przypomnijmy, że pro-
jekt ten został wybrany 
do realizacji za sprawą 
2764 głosów oddanych 

przez świętochłowi-
czan! Remont toru 
objął m.in. jego dre-
naż i odwodnienie. 
Wybudowana została 
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zawodnicy rozsławia-
li dobre imię klubu. 
W latach 2015-2018 
pokazaliśmy, że pomi-
mo braku ligi jesteśmy
w stanie wyszkolić wielu 
zawodników.

Rozmowa z 
Krzysztofem Sichmą
Prezesem klubu MS "Śląsk" Świętochłowice

Kibice... dla nich warto to robić
Krzysztof Sichma

Jestem dumny z tego,
że w dzisiejszych cza-
sach potrafi my zacie-
kawić młodzież i zarazić 
pasją, która wymaga dys-
cypliny, odwagi i poświę-
cenia. To nie jest łatwe. 
Zdajemy sobie sprawę, 
z czym musimy rywali-
zować: komputer, inter-
net, gry, które wygodnie 
można „uprawiać” z po-
zycji fotela lub kanapy. 
Myślę, że jesteśmy jednym
z nielicznych klubów żuż-
lowych, który daje wa-
runki do tego, aby zacząć 
przygodę z żużlem bez du-
żego wkładu fi nansowego
ze strony rodziców. Za-
praszamy dzieci i młodzież
do uczestnictwa w tre-
ningach żużla  i speedro-
wera!

Czy to była trudna 
droga i jak oceniacie ją
z perspektywy czasu?
Każda droga, która 
prowadzi do celu jest 
właściwa. Nasza jest krę-
ta i nieprzewidywalna
ze wzlotami (Speedway 
Reaktywacja) i upadka-
mi... (brak toru od 2018 r). 
Za nami trudny czas 
pięciu lat, kiedy zamil-

kły motocykle na  "Skał-
ce". W tym czasie mo-
tywowała nas wiara
w to,  że speedway wróci 
na tor w Świętochłowi-
cach po latach tułaczki
po innych ośrodkach 
oraz chęć utrzymania 
ciągłości szkolenia.
Wielu zwątpiło, wielu się 
odwróciło, wielu „wie-
szało psy”... Ten czas
to jednak przede wszyst-
kim wiara i wytrwałość 
pomimo wiatru w oczy. 
Co nas wszystkich spo-
tkało? Covid, wojna...
i brak stabilności. Były 
jednak również pozy-
tywy: obchody 70 lat 
historii żużla w Święto-
chłowicach, wystawa 
w Muzeum Powstań 
Śląskich, spotkania  z  ki-

bicami z całej Polski 
przekazującymi wspar-
cie i mobilizację. Wyjaz-
dy na zawody w kraju
i za granicą, fl aga
Świętochłowic widocz-
na na każdym SGP. 

Kibice... dla nich warto
to robić!

Na co pozwolą para-
metry techniczne toru 
i co je wyróżnia?
Tor wymaga jeszcze do-
pieszczenia i "objeżdżenia". 
Jednak takiego punktu 
wyjścia nie było jeszcze ni-
gdy  w Świętochłowicach! 
Profi l i geometria toru 

to osiągnięty kompro-
mis pomiędzy dwoma 
dyscyplinami: piłką 
nożną i żużlem. Boisko 
piłkarskie zostało wpi-
sane wewnątrz toru
i zaspokaja potrzeby 

obu dyscyplin. Jest to 
kompromis, który cięż-
ko osiągnąć – nam jed-
nak się to udało. Tor 
będzie szybki i długi,
a wyprofi lowane i po-
szerzone łuki gwarantu-
ją większą atrakcyjność 
wyścigów dla kibiców.

Możemy się również 
chwalić odwodnieniem 
liniowym połączonym 
ze zbiornikami reten-
cyjnymi. To unikalne 
rozwiązanie na skalę 
światową i bardzo pro-
ekologiczne. 70 000 li-
trów wody zmagazy-
nowanej w zbiornikach 

podziemnych można 
użyć do celów utrzy-
mania murawy oraz 
toru.
Banda stała w 100% 
pochłaniająca energię 
kinetyczną to też nasza 

wizytówka. Czekamy
na nową bandę dmu-
chaną. Bezpieczeństwo 
to priorytet!

Jakie wyzwania są 
teraz przed wami?
Budowa solidnej bazy 
pod rozgrywki ligowe, 
a w dalszej perspek-
tywie powrót do ligi,
na stabilnym funda-
mencie, z zapleczem 
sportowym i fi nanso-
wym.

Jak będzie brzmiało 
kolejne hasło klubo-
we, skoro są już i ki-
bice, i tor?

Żużel w sercu Śląska!!! 
Trzymajcie kciuki! 
Do zobaczenia na Skał-
ce – na stadionie, który 
nosi imię Pawła Wa-
loszka. Jesteśmy mu
to winni!

wynosi wartość prac przeprowadzonych 
na torze żużlowym - w tym 1,1 mln zł 
stanowią środki pochodzące z Budżetu 
Obywatelskiego - 2022 r.

~3 mln zł

banda podstawowa, 
wykonany został tak-
że na nowo sam profil 
toru. Nowa jest rów-

nież podbudowa toru 
i jego nawierzchnia,
nie wspominając o in-
stalacji elektrycznej, 
oświetleniu oraz sys-

temach sterujących za-
wodami. 

Wkrótce na torze
pojawi się nowa ban-
da dmuchana. Wszyst-
kie prace  wykony-
wane były zgodnie

z najnowszymi rygory-
stycznymi przepisami 
oraz wytycznymi Pol-
skiego Związku Moto-
rowego.

Aby ryk motorów żuż-
lowych mógł rzeczywi-
ście na dobre zagościć 
na świętochłowickiej 
„Skałce”, obydwie in-
westycje muszą zostać 
zakończone i formalnie 
odebrane.



ODDZIAŁ CHORÓB WEWNĘTRZNYCH
SEPSA
               Tegoroczna Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy grała 
na rzecz osób chorych na sepsę. Czym jest sepsa? Dlaczego 
tej chorobie dedykowana jest ogólnonarodowa kwesta? Czy 
faktycznie zasługuje na taką uwagę i nagłośnienie?
 Sepsa to stan alarmowy dla nas lekarzy. To choroba, która 
mimo ogromnego postępu w medycynie i dostępności 
wszelakich antybiotyków budzi respekt i grozę. W naszych 
czasach zbiera wciąż ogromne żniwo. W Polsce podaje  
się, że ciężka sepsa występuje z częstością około 100/100 
000 osób, zabija  średnio 1000 osób rocznie. Należy 
jednak pamiętać, że są to dane głęboko niedoszacowanie  
w związku z brakiem rzetelnej rejestracji przypadków. 
Śmiertelność w sepsie szacowana jest na 30-50% mimo 
leczenia a liczba nowych zachorowań narasta. Dlaczego? 
Głównie dlatego, że w społeczeństwie mamy coraz większy 
odsetek ludzi podatnych na zakażenia: w podeszłym wieku, 
ze schorzeniami przewlekłymi chorobami, z zaburzeniami 
układu odpornościowego, osób po zabiegach inwazyjnych,  
z obcymi wszczepami w organizmie a równolegle 
obserwujemy dramatyczny wzrost oporności bakterii na 
antybiotyki.
             Sepsa, dawniej nazywana posocznicą, zakażeniem krwi 
jest gwałtowną uogólnioną reakcją zapalną organizmu na 
zakażenie. Reakcję tę inicjują krążące w krwi drobnoustroje, 
najczęściej bakterie oraz ich toksyny, ale też grzyby, rzadziej 
wirusy. Organizm broniąc się przed infekcją aktywuje swój 
układ immunologiczny produkując szereg substancji, które 
mają zwalczyć patogen ale jednocześnie rozpoczynają 
szereg procesów niekorzystnych dla własnych tkanek  
i narządów. Konsekwencją tej reakcji jest niewydolność wielu 
narządów -takich jak płuca, nerki, wątroba, mózg, serce. To 
właśnie dlatego posocznica jest taka groźna. Jest to stan 
bezpośredniego zagrożenia życia. Posocznica może dotknąć 
dzieci i młodzież oraz osoby starsze. Zwiększone ryzyko 
rozwoju sepsy maja osoby w ogólnie złej kondycji zdrowotnej 
czyli osoby wyniszczone, niedożywione, z chorobami 
nowotworowymi, po chemio-radioterapii, po zabiegach 
operacyjnych, z przewlekłymi schorzeniami- szczególnie źle 
kontrolowanymi – jak np. cukrzyca, ludzie z zaburzeniami 
odporności- np. HIV, chorzy pozbawieni śledziony, pacjenci 
z przewlekłymi ranami, odleżynami, narkomani, chorzy 
po długotrwałej antybiotykoterapii, ludzie przebywający  
w skupiskach jak żłobek, przedszkole, koszary, domy spokojnej 
starości, zakłady opiekuńczo lecznicze itp. Szczególnie 
narażeni są ci, którzy mają w swoim ciele ciała obce jak 
cewniki moczowe, dializacyjne, dreny, rozrusznik serca, 
protezy ortopedyczne, naczyniowe, chorzy wentylowani 
mechanicznie i żywieni pozajelitowo.
            Źródłem sepsy jest toczący się w organizmie stan 
zapalny, który ulega rozprzestrzenieniu. Może to być 
infekcja skóry, zapalenie płuc, zapalenie trzustki, pęcherzyka 
żółciowego, dróg żółciowych, otrzewnej, zapalenie układu 
moczowego, kości, stawów, zębów, przyzębia, zatok,  
zapalenie wsierdzia czy ośrodkowego układu nerwowego. 
Statystycznie najczęściej przyczyną są infekcje układu 
oddechowego i wewnątrz brzuszne.
Inne źródła zakażenia powodujące występowanie ciężkiej 
sepsy, to; bakteriemia bez ustalonego źródła zakażenia 
(20%), zakażenia dróg moczowych (15%), zakażenia ran 
i tkanek miękkich (8%), zakażenia od cewnikowe krwi 
(1%), zakażenie OUN (0,6%). Najczęsciej izolowanymi od 
chorych z posocznicą bakteriami są Klebsiella pneumonie, 
Acinetobacter baumani, Escherichia coli, Pseudomonas 
aeruginosa, Neisseria meningitidis, Haemophilus influenzae, 
Staphylococcus aureus, Streptococcus pneumoniae.
Uogólnione zakażenie może rozwinąć się zarówno  
w warunkach pozaszpitalnych jak i w trakcie pobytu  
w oddziale szpitalnym. W lecznictwie zamkniętym najwięcej 

posocznic diagnozuje się u pacjentów 
Oddziałów Intensywnej Terapii, na 
których stanowią one najczęstszą 
przyczynę zgonów.
Nie ma charakterystycznych 
symptomów, rozwijającej się 
sepsy. Początkowo zauważamy 
objawy toczącego się zakażenia 
charakterystyczne dla miejsca, którego 
infekcja dotyczy- np. zapalenie płuc 
czy układu moczowego. Na tym 
etapie trudno przewidzieć dalszy 
przebieg choroby. Może też być 
tak, że pierwotne ognisko infekcji 
pozostaje utajone- nie daje objawów.  
W momencie, gdy dochodzi do 
uogólnienia stanu zapalnego, wysiewu bakterii do krwi, 
obserwujemy jednak gwałtowne i szybko postępujące 
pogarszanie się stanu chorego. Często widzimy gorączkę 
z dreszczami, znaczne osłabienie, przyspieszony puls, ilość 
oddechów. Chorzy odczuwają duszność, bóle brzucha, mięśni, 
mogą wymiotować. Starsi ludzie przestają jeść i pić, są 
apatyczni, senni, przestają nawiązywać kontakt z otoczeniem, 
Może pojawić się bladość, zasinienie, marmurkowatość skóry, 
wysypka, zaburzenia świadomości, niskie ciśnienie tętnicze, 
zmniejszenie ilości wydalanego moczu. Ciężka sepsa rozwija 
się tak gwałtownie, że potrafi doprowadzić do zgonu w 
ciągu kilku godzin. Objawami alarmowymi są zaburzenia 
świadomości, silna duszność, marmurkowata skóra, spadek 
ciśnienia tętniczego i wybroczynowa wysypka, która nie 
blednie po uciśnięciu palcem. W razie ich wystąpienia 
powinniśmy natychmiast wezwać pogotowie ratunkowe.
Przy podejrzeniu sepsy wykonujemy szereg badań 
laboratoryjnych, oceniamy markery zapalne, układ krzepnięcia, 
morfologię, enzymy wątrobowe, parametry nerkowe. 
Kluczowe są jednak badania mikrobiologiczne- mające 
na celu zidentyfikowanie czynnika odpowiedzialnego za 
zakażenie. Wykonujemy posiewy materiałów biologicznych- 
zawsze krwi, nieraz innych wydzielin ustrojowych. Na wyniki 
posiewów musimy czekać 3-5 dni. Natychmiast po pobraniu 
posiewu wdrażamy antybiotykoterapię, która modyfikujemy 
po otrzymaniu wyniku. Czas do włączenia antybiotyku jest 
bardzo istotny dla zmniejszenia śmiertelności. W pozostałym 
leczeniu stosujemy płyny infuzyjne, tlen, żywienie, czasem 
konieczna jest transfuzja krwi. Przy nasilonej niewydolności 
narządowej pacjenci mogą wymagać przekazania do 
Oddziału Intensywnej Terapii, wentylacji respiratorem, 
dializy, stosowania metod wspierania układu krążenia 
i podtrzymywania prawidłowego ciśnienia tętniczego. 
Niezwykle ważne dla rokowania jest zidentyfikowanie  
i usunięcie punktu wyjścia sepsy-ropnia, zakażonego cewnika 
, protezy, elektrody, zakażonej, martwiczej tkanki.
Mimo tych wszystkich działań posocznica obarczona jest 
wysoka śmiertelnością. Możliwe jest jednak całkowite 
wyleczenie. Czasem po przebyciu ciężkiej sepsy pozostają 
trwałe następstwa- uszkodzenie mózgu, padaczka, 
porażenia kończyn, niedosłuch, martwica palców  
z koniecznością amputacji, zaburzenia pamięci i emocjonalne.
Opis schorzenia wypadł dramatycznie. Czy zatem są jakieś 
metody żeby przed sepsą ustrzec siebie i swoich bliskich? 
Czy możemy jej zapobiegać? Czy możemy się zarazić od 
chorej osoby? Gdzie szukać pomocy gdy podejrzewamy tę 
poważną chorobę? Dobra wiadomość jest taka, że sepsą 
nie można się zarazić. Można jednak zarazić się patogenem 
, który ją powoduje. Stąd też przy sepsie meningokokowej 
osoby z kontaktu powinny otrzymać profilaktyczną dawkę 
antybiotyku. Przy pozostałych patogenach tak się nie 
postępuje. Staramy się zmniejszyć rozprzestrzenianie się 
zarazków przez zachowanie podstawowych zasad higieny 
-zwłaszcza przy tych roznoszonych drogą kropelkową- 
myjemy ręce, ograniczamy kontakt z chorymi, nie używamy 
wspólnych sztućców, butelek, unikamy przygodnych 
pocałunków, dbamy o higienę jamy ustnej i stan uzębienia, 
regularnie odwiedzamy stomatologa.  W niektórych 
przypadkach możemy zmniejszyć ilość podatnych na 
zakażenie  osób i ilość patogenu w środowisku poprzez 
szczepienia ochronne. Posiadamy szczepionki przeciwko 

meningokokom, pneumokokom, Haemophilus influenzae. 
Są one dedykowane dzieciom, ale zachęca się do ich 
przyjęcia osoby z obniżoną odpornością, po usunięciu 
śledziony, mieszkające w domach opieki, podróżujące  
w tereny endemiczne. Pamiętajmy też, by nie nadużywać 
antybiotyków. Nie wolno stosować ich bez konsultacji  
z lekarzem, nie leczyć nimi infekcji wirusowych. Nieracjonalna 
antybiotykoterapia jest dramatyczna w skutkach. Osłabia 
odporność organizmu, pozbawia go na bardzo długo 
naturalnej, prawidłowej flory bakteryjnej. Na miejsce 
zniszczonych „naszych, przyjaznych bakterii” mogą 
wprowadzić się szczepy potencjalnie szkodliwe i trudne do 
leczenia. Nadużywając antybiotyków „uczymy” bakterie jak 
się przed nimi broni
- izolujemy szczepy oporne na leki, które w szczególnych 
sytuacjach mogą okazać się zabójcze podczas gdy my nie 
będziemy dysponować  skutecznymi antybiotykami.
A gdy już coś złego dzieje się z naszym organizmem?. Nie 
lekceważmy tego myśląc, że przejdzie. Ważny jest czas! Trzeba 
skontaktować się z lekarzem rodzinnym. Nie wybierajmy 
teleporad. Konieczne jest badanie kliniczne. A gdy stan 
chorego jest ciężki, gdy mamy objawy alarmowe wzywajmy 
bezzwłocznie pogotowie ratunkowe. W Izbie Przyjęć szpitala 
lekarz przeprowadzi wstępną diagnostykę i natychmiast 
wdroży odpowiednie postępowanie. Szpital posiada 
szeroką gamę antybiotyków, współpracuje z całodobowym 
laboratorium analitycznym i mikrobiologicznym, 
przygotowany jest na prowadzenie stanów ciężkich, posiada 
wykwalifikowaną kadrę, sprzęt medyczny i diagnostyczny, 
doskonałą radiologię i prężny zespół anestezjologiczny, 
który w sytuacji krytycznej zabezpieczy funkcje życiowe 
chorego i pomoże w przekazaniu go do Oddziału Intensywnej 
Terapii. Szybka interwencja specjalistyczna daje chorym 
szansę. Szanse te chce zwiększyć również WOŚP swoją 
tegoroczną akcją. Zebrane pieniądze przeznaczone będą na 
zakup urządzeń i analizatorów służących do wykrywania, 
identyfikowania mikroorganizmów i oznaczania ich 
lekowrażliwości nowoczesnymi metodami. Ma to dać chorym 
na sepsę rzecz bezcenną- skrócić czas oczekiwania na wynik 
badania mikrobiologicznego (z kilku dni na kilka godzin!), 
poprawić jego dokładność a co za tym idzie umożliwić jak 
najszybsze wdrożenie celowanego, skutecznego antybiotyku. 
Ten czas to szansa na życie.  Dziękujemy Jurku… graj dla 
naszych pacjentów dalej, do końca świata i dłużej…

Autor: Ordynator Oddziału Chorób Wewnętrznych 
lek. Anna Opiełka





EDUKACJA

Zespół Edukacji 
Wspomagającej to 
prężnie działająca 
placówka dla osób ze 
specjalnymi potrzeba-
mi edukacyjnymi, ta-
kimi jak autyzm, afa-
zja, zespół Aspergera, 
niepełnosprawność 
intelektualna w stop-
niu lekkim, umiarko-
wanym i znacznym 
oraz ze sprzężenia-
mi. Szkoła wspiera 
wszechstronny roz-
wój uczniów, kierując 
się ich indywidualny-
mi możliwościami.

Szkoła jest bardzo dobrze 
skomunikowana z dzielni-
cami Świętochłowic, jak
i miastami ościennymi.
W placówce prowadzo-
ne są zajęcia rewalida-
cyjne i rehabilitacyjne 
zgodnie z zaleceniami 
ujętymi w orzeczeniu 
PPP dla ucznia, m.in. inte-
gracja sensoryczna, EEG 

O SZKOLE

INFORMATOR

ZESPÓŁ EDUKACJI WSPOMAGAJĄCEJ 

SŁAWOMIR POŚPIECH
PIERWSZY ZASTĘPCA PREZYDENTA MIASTA

INFORMATOR DLA ABSOLWENTÓW SZKÓŁ PODSTAWOWYCH
OFERTA NA ROK SZKOLNY 2023/2024

biofeedback, logopedia
i inne.
Uczniowie biorą udział
w różnych wydarzeniach 
i akcjach organizowanych 
w szkole oraz środowisku 
lokalnym. 

Branżowa Szkoła
I Stopnia nr 2

Uczniowie szkoły branżo-
wej realizują praktyczną 
naukę zawodu u praco-
dawców na podstawie 
umów o pracę w celu 
przygotowania zawo-
dowego oraz umów
o zajęcia praktyczne. 
Szkoła jest bardzo do-
brym wyborem dla
uczniów posiadających 
aktualne orzeczenie Po-
radni Psychologiczno-Pe-
dagogicznej (niepełno-
sprawność intelektualna 
w stopniu lekkim; autyzm 
w tym Zespół Asper-
gera, afazja); kształci
w różnych zawodach.
Oferta co roku dosto-
sowana jest do potrzeb

i możliwości uczniów 
oraz do wymagań rynku 
pracy. Najpopularniejsze 
zawody to: 
• kucharz, 
• pracownik pomocniczy 
gastronomii, 
• ślusarz, 
• piekarz, 
• cukiernik, 
• fryzjer, 
• sprzedawca, 
• mechanik pojazdów
samochodowych, 
• murarz-tynkarz, 
• elektryk.

Szkoła Przysposabia-
jąca do Pracy

Wybór dla uczniów
z niepełnosprawnością 
intelektualną w stopniu 
umiarkowanym lub znacz-
nym oraz ze sprzężeniami. 
Szkoła oferuje zajęcia
w pracowniach: 
• gospodarstwa domo-
wego,
• krawieckiej,
• małych form witrażowych,
• ogrodniczej,
• biurowej.

Cyfry nie kłamią...
W ostatnich latach 
liczba uczniów roz-
poczynających naukę 
w naszych szkołach 
średnich wzrosła o po-
nad 50%.

W Świętochłowicach 
funkcjonuje 5 szkół po-
nadpodstawowych, czyli: 
I LO im. Jana Kochanow-
skiego, II LO im. Mikołaja 
Reja, Zespół Szkół Tech-
nicznych i Zawodowych 
im. A Świdra, Zespół 
Edukacji Wspomagającej 
oraz Salezjański Zespół 
Szkół Publicznych "Don 
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Bosko". Wszystkie radzą 
sobie coraz lepiej na tle 
konkurencji z sąsiednich 
miast. Powiększająca się 
oferta kierunkowa, a tak-
że unowocześniana infra-
struktura i wyposażenie 
przyciąga coraz więcej 
uczniów - zarówno tych
z naszego miasta, jak
i tych z miast ościennych.
Na całe szczęście czasy,
w których uczniowie szu-
kali swojego profi lu na-
uczania poza Świętochło-
wicami to już przeszłość. 
Nowopowstające, nowo-
czesne pracownie tema-
tyczne oraz rozbudowy-

Twoja przyszłość zaczyna się już dziś!
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Uczniowie mogą również 
zdobywać wiedzę poza 
szkołą (urzędy, biura, za-
kłady usługowe itp.) pod-
czas tzw. praktyk wspo-
maganych. 

Ponadto w szkole orga-
nizowane są m.in.:

• imprezy szkolne,
• wyjścia do ciekawych 
miejsc oraz wycieczki, 
• wspólne przeżywanie 
świąt i ważnych wyda-
rzeń – tradycją stała się 
już „wigilia szkolna”,
• udział w konkursach oraz 
zawodach sportowych.

wana w ostatnich latach 
infrastruktura sportowa 
z pewnością stanowią 
magnes dla młodzieży. 
Równie istotnym czyn-
nikiem jest świetna ka-
dra pedagogiczna. Nie 
bez znaczenia pozosta-
je korzystna lokalizacja 
poszczególnych szkół
i dogodny dojazd do nich. 
Cieszy również to, że po-
ziom kształcenia, którego 
fi nalnym sprawdzianem 
jest matura, stale rośnie 
i nie odbiega od szkół 
w sąsiednich miastach, 
a nawet go przewyż-
sza.  To wszystko składa 

się na kompleksową 
ofertę edukacyjną, czyli 
dokładnie to, czego po-
trzebują młodzi ludzie.
Do Świętochłowic przy-
ciągają ich również takie 
inwestycje, jak oddany 
do użytku z początkiem 
roku szkolnego kom-
pleks boisk przy ZSO 
na ul. Sudeckiej oraz 
nowo oddane pracow-
nie do praktycznej nauki 
zawodu w ZSTiZ przy
ul. Sikorskiego. 
Największym powo-
dzeniem od lat cieszą
się profi le: dwujęzyczny
i pedagogiczny w I LO 

oraz wojskowy w ZSO. 
Coraz więcej młodzieży 
wybiera również klasy
w technikum w ZSTiZ.
Nie sposób jednak wy-
mienić wszystkich atrak-
cyjnych dla młodzieży 
kierunków kształcenia. 
Dlatego warto osobiście 
zapoznać się ze szczegó-
łami oferty poszczegól-
nych placówek podczas 
dni otwartych oraz śle-
dzić informacje publiko-
wane na ich stronach in-
ternetowych i w mediach 
społecznościowych.
Modernizacja placówek 
oświatowych powinna 

być procesem ciągłym, 
bo kto nie idzie do 
przodu ten się cofa. Już 
wkrótce informować 
będziemy o kolejnych 
inwestycjach – tym 
bardziej, że przed nami 
nowa perspektywa fun-
duszy unijnych. A to 
oznacza, że nasze szko-
ły ponadpodstawowe 
mogą z optymizmem 
patrzeć w przyszłość!
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Możliwość rozwi-
jania swoich pa-
sji i zaintereso-
wań, nastawienie
na nowoczesne tren-
dy, a jednocześnie 
od ponad 72 lat wier-
ność tradycji – takie 
właśnie jest I Liceum 
Ogólnokształcące 
im. Jana Kochanow-
skiego.

I LO współpracuje 
ze  śląskimi uczelniami 
wyższymi, takimi jak: 
UŚ, ŚUM, AWF i SWPS
w Katowicach itd., aby 
jak najlepiej przygoto-
wać uczniów do egzami-
nu maturalnego i dalszej
edukacji na studiach. 
Nauka w naszej szkole 
pomoże Ci zdobyć prze-
pustkę do spełnienia swo-
ich edukacyjnych marzeń
na uczelniach wyż-
szych. Tegoroczna  ofer-
ta pozwala przygo-
tować absolwentów
do studiów wyższych

Realizowany przed-
miot rozszerzony: 
WOS. Drugi przed-
miot rozszerzony 
do wyboru spośród: 
geografi a, biologia, 
historia, chemia.

Specjalność klasy 
uwzględnia:
• zwiększoną liczbę go-
dzin języka angielskiego 
(od 7 do 9 godzin ty-
godniowo) w kolejnych 
latach nauczania,
• elementy języka an-
gielskiego na lekcjach 
matematyki, wiedzy 
o  społeczeństwie, in-
formatyki, wychowania 
fi zycznego,

Przedmiot rozsze-
rzony: język polski. 
Drugi przedmiot roz-
szerzony do wyboru 
spośród: geografi a, 
biologia, WOS, che-
mia, historia.

Specjalność klasy:
• zajęcia z pedagogiki
i psychologii - 2 godziny 
tygodniowo przez cały 
cykl kształcenia,
• warsztaty, wykłady, bez-
pośrednie konsultacje
z wykładowcami Uniwersy-
tetu SWPS w Katowicach,
• udział w wydarzeniach 
organizowanych przez 
uniwersytet SWPS w  Ka-
towicach takich jak „Dzień 

Przedmiot rozsze-
rzony: biologia. Drugi 
przedmiot rozszerzo-
ny do wyboru spo-
śród: geografi a, hi-
storia, WOS, chemia.

Specjalność klasy 
uwzględnia:
• dodatkowe zajęcia
w oparciu o autorski 
program „Edukacja me-
dyczno-ratownicza”,
• udział w rozwijających 
zainteresowania zaję-
ciach, warsztatach orga-

Realizowany przed-
miot rozszerzony: geo-
grafi a. Drugi przed-
miot rozszerzony do 
wyboru spośród: bio-
logia, historia, WOS, 
chemia.

Specjalność klasy 
uwzględnia:
• wykłady oraz zajęcia
na Akademii Wychowa-
nia Fizycznego w Kato-
wicach,
• udział w obozach zi-
mowych, spływach ka-
jakowych oraz innych

O SZKOLE

I LICEUM OGÓLNOKSZTAŁCĄCE Z ODDZIAŁAMI DWUJĘZYCZNYMI IM. JANA KOCHANOWSKIEGO

KLASA DWUJĘZYCZNA KLASA PSYCHOLOGICZNO-PEDAGOGICZNA

KLASA OGÓLNA Z ELEMENTAMI 
RATOWNICTWA MEDYCZNEGO

KLASA OGÓLNA

na praktycznie wszyst-
kich kierunkach. Dlate-
go nawet jeśli nie masz 
sprecyzowanych planów
na swoją przyszłość, uzy-
skasz wiedzę pozwalają-
cą na szeroki wybór tego, 
co możesz studiować. 
I LO pomaga uczniom 
realizować się w różnych 
zajęciach i aktywno-
ściach pozalekcyjnych, 
takich jak udział w wolon-
tariacie, imprezach spor-
towo-rekreacy jnych , 
akcjach charytatywnych, 
warsztatach psycholo-
gicznych czy z zakresu ra-
townictwa medycznego,
a także zapewnia uczest-
nictwo w wymianach 
młodzieżowych, obozach 
czy imprezach tematycz-
nych. 

Dużą popularnością cie-
szy się akcja „Kochanow-
ski w   Azji”, dzięki której 
młodzież zwiedziła już  
m.in. Indie i Nepal, Wiet-
nam, Indonezję, Malezję, 
Singapur, Gruzję oraz 
Ladakh.

• stosowanie elemen-
tów CLIL, czyli metody 
zintegrowanego naucza-
nia językę i przedmiotu,
• nauka języka z wyko-
rzystaniem materiałów 
autentycznych takich 
jak: artykuły prasowe, 
programy informacyjne, 
blogi,
• zdobywanie wiedzy
o współczesnym świe-
cie w ramach lekcji kul-
turoznawczych;
• udział w konferencjach 
międzynarodow ych ,
np. Model United
Nations,
• wycieczki zagraniczne 
do krajów angielskiego 
obszaru językowego.

z psychologią” „Dzień
z psychokryminalistyką”,
• sprawdzenie się w roli 
wolontariusza przy or-
ganizacji wydarzeń przez 
Uniwersytet SWPS, które 
potwierdzone jest cer-
tyfi katem,
• możliwość wzięcia 
udziału w kole psycho-
logicznym,
• nabycie praktycznych 
umiejętności, przydat-
nych w późniejszej pracy 
– wolontariat w placów-
kach opiekuńczo-wy-
chowawczych, takich jak,
np. dom dziecka,
• spotkania z praktykami 
– psychologami i peda-
gogami.

nizowanych w ramach 
współpracy ze Śląskim 
Uniwersytetem Me-
dycznym w Katowicach 
oraz Uniwersytetem 
Śląskim w Katowicach,
• zajęcia ratownicze
w formie ćwiczeń
i wykładów prowadzo-
nych przez ratownika 
medycznego, fi zjotera-
peutę, lekarza ratownic-
twa medycznego,
• możliwość ukończenia 
profesjonalnego kursu 
pierwszej pomocy.

wycieczkach rekreacyj-
no-krajoznawczych,
• sprawdzenie się w roli 
wolontariusza przy orga-
nizacji miejskich imprez.

Dlaczego warto uczyć 
się w klasie ogólnej?

Klasa skierowana jest
do osób ciekawych świa-
ta. Realizuje kształcenie 
ogólne dla osób, które 
mają szerokie zaintere-
sowania, a nie sprecyzo-
wały do tej pory swoich 
planów zawodowych.
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II LO im. Mikołaja 
Reja to szkoła z po-
nad 40-letnią trady-
cją. Dostosowując 
się do zachodzących
w oświacie zmian 
oraz potrzeb eduka-
cyjnych i zaintereso-
wań uczniów, prze-
mianowaliśmy profi l 
naszej działalności
z klasycznego na woj-
skowy i integracyjny. 

Dysponujemy wykwalifi -
kowaną, doświadczoną 
kadrą, która stale  pod-
nosi swoje kompetencje, 
dostosowując się do po-
trzeb naszych uczniów. 
Stwarzamy przyjazną at-
mosferę, dbamy o dobre 
relacje. Szkoła ma bardzo 
korzystną lokalizację. Poło-
żona jest blisko przystan-
ków komunikacji miejskiej 
obsługującej linie:  Bytom, 
Ruda Śląska, Chorzów,
Zabrze, Gliwice-Katowice. 
Jesteśmy placówką da-
jącą szansę każdemu 

Nasze klasy mundu-
rowe objęte są pro-
gramem Ministerstwa 
Obrony Narodowej -  
Oddział Przygotowa-
nia Wojskowego.

Nauczanie wojskowe
w OPW obejmuje 
szkolenie zasadnicze
w klasach I–III liceum,
w trakcie którego są re-
alizowane zajęcia teo-
retyczne i praktyczne 
oraz obóz szkoleniowy
w klasie IV liceum. Zaję-
cia przeprowadzane są 
zarówno w szkole,  jak
i w „patronackiej” jed-
nostce wojskowej, którą 
jest 5 PUŁK CHEMICZNY
IM. GEN. BRONI LEONA 
BERBECKIEGO w  Tar-
nowskich Górach. Ab-
solwenci OPW mogą 
liczyć na dodatkowe 
punkty przy rekrutacji na 
uczelnie wojskowe oraz
na odbycie skróconej 
służby przygotowawczej 
– to rozwiązanie specjal-

Zespół może li-
czyć maksymalne  
20 uczniów, a mniej-
sza grupa oznacza 
lepsze wyniki na-
uczania. 

Proces dydaktyczny wspar-
ty jest  przez obecnego na 
lekcjach drugiego nauczy-
ciela, dzięki czemu uczniom 
łatwiej pokonać trudności 
edukacyjne bądź związane
z funkcjonowaniem w gru-
pie. Uczniowie mają możli-
wość uczestniczyć:
• w dodatkowych zaję-
ciach związanych  z  psy-

To klasa dla tych, 
którzy chcą posze-
rzać swoje zainte-
resowania związane 
z edukacją zdrowot-
ną i dietetyką, bio-
logią (szczególnie fi -
zjologią człowieka), 
komunikacją inter-
personalną.

Na zajęciach uczniowie 
zapoznają  się z zagad-
nieniami dotyczącymi 
zdrowia, podstaw  zdro-
wego odżywiania, die-
tetyką i fi zjologią czło-
wieka. Uczniowie będą 
zdobywali umiejętność 
analizy potrzeb żywie-
niowych człowieka
i układania planów 
dietetycznych, a zaję-
cia będą się odbywały
w nowoczesnej pra-
cowni przyrodniczej.

W ramach kształtowa-
nia postawy zdrowego 
stylu życia w trakcie za-
jęć sportowych będzie 

O SZKOLE

II Liceum Ogólnokształcące z Oddziałami Integracyjnymi im. Mikołaja Reja

KLASA MUNDUROWA

KLASA INTEGRACYJNO-SPOŁECZNA

KLASA FIT - ZDROWIE I DIETETYKA

uczniowi, wspieramy ich 
w indywidualnym rozwoju. 

Osoby zainteresowane 
dalszą edukacją rozwijają 
się na studiach stacjonar-
nych i niestacjonarnych 
oraz w szkołach police-
alnych. Wielu absolwen-
tów klas mundurowych 
wybiera uczelnie wojsko-
we. Tradycją szkoły jest 
jednoczący społeczność 
lokalną Mega Festyn 
Szkolno-Wojskowy. Orga-
nizujemy Dzień Otwarty,  
aby każdy miał możliwość 
poznania szkoły, Dzień 
Sportu, Dzień Kultury 
Amerykańskiej. Wspólne 
wyjścia do teatru, kina, 
wycieczki sprzyjają budo-
waniu poczucia wspólno-
ty całej społeczności.

Współpracujemy z uczel-
niami wyższymi takimi 
jak: SWPS w Katowicach, 
WSB w Chorzowie, Aka-
demią Marynarki Wo-
jennej w Gdyni, Wyższą 
Szkołą Bezpieczeństwa
w Gliwicach.

nie przygotowane przez 
MON dla klas wojsko-
wych. Po jej ukończeniu 
absolwenci mają szan-
sę zostać żołnierzem 
Sił Zbrojnych RP. Nasza 
szkoła jest bardzo dobrze 
przygotowana do prowa-
dzenia zajęć wojskowych: 
dysponujemy dwiema 
salami gimnastycznymi, 
nowoczesną strzelnicą 
systemu „POJEDYNEK” 
oraz nowym kompleksem 
boisk sportowych.

Klasa mundurowa to 
kształcenie umiejętności 
takich jak:
• dyscyplina, sprawność;
•musztra, strzelnica,  wy-
jazdy (obóz w Kuco-
bach), zawody;
•pokonywanie własnych 
słabości;
•odpowiedzialność za 
siebie i innych.

Przedmioty rozszerzo-
ne: geografi a, WOS, 
j. angielski.

chologią społeczną 
(współpraca z SWPS 
w Katowicach),
• w spotkaniach koła pe-
dagogicznego oraz koła 
psychologicznego,
• w projekcie Euro-Week.

Budynek naszej  szkoły 
jest w pełni dostoso-
wany do potrzeb osób 
z niepełnosprawno-
ściami, posiada m.in. 
podjazdy oraz windę.

Przedmioty rozszerzo-
ne: j. polski, historia,
j. angielski.

można ćwiczyć także  
streching, zumbę, ae-
robik, taniec, czyli sze-
roko rozumiane zajęcia 
fi tness. Będą odbywały 
się także zajęcia zwią-
zane z psychologią
i komunikacją interper-
sonalną. 

Klasa „Zdrowie i die-
tetyka” przygotowuje 
do nauki na tych kie-
runkach studiów, gdzie 
wymagana jest matura 
z biologii, np.: kosmeto-
logia, technologia żyw-
ności, farmacja, diete-
tyka, AWF.  Dodatkowa 
znajomość zagadnień
z dietetyki, biologii, 
edukacji zdrowotnej 
zwiększa szansę zatrud-
nienia w branży kosme-
tycznej, dietetycznej, 
farmaceutycznej, spo-
żywczej itp. 

Przedmioty rozsze-
rzone: biologia, język 
angielski, język polski.
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Zespół Szkół Tech-
nicznych i Zawodo-
wych to placówka
z tradycjami, począt-
ki jej istnienia sięgają 
1956 roku. W czasie 
swojej działalności 

Ukończenie Branżo-
wej Szkoły I Stopnia 
w ZSTiZ pozwala uzy-
skać tytuł zawodowy, 
a kierunki kształcenia 
umożliwiają zdobycie 
pracy na rynku, który 
związany jest z mia-
stem Świętochłowice. 

Szkoła bierze udział
w projaktach unijnych,
w ramach których 
uczniowie podnoszą 
swoje kwalifi kacje za-
wodowe i językowe. 
Oferujemy pomoc przy 
organizacji zajęć prak-
tycznych dla uczniów 
ZSTiZ, współpracując
z lokalnymi przedsię-
biorcami m.in.: Trans-
port Zarzecki, Ekoinstal, 
Sor-Drew, ArcelorMittal, 
Nik-Pol i wieloma innymi. 

Dysponujemy znakomitą 
bazą dydaktyczną, na któ-
rą składają się pracownie:
• informatyczne,
• montażu maszyn i urzą-
dzeń elektrycznych,
• warsztatowa dla fryzjerów,
• symulacyjna dla zawodu 
sprzedawca.

Uczniowie mogą liczyć 
na zdobycie wykształ-
cenia w następujących 
zawodach:

•technik informatyk: po-
trafi  naprawić komputer, 
wymienić jego podzespoły,  
wykonać archiwizację da-
nych, planować i stworzyć 
lokalną sieć komputerową, 
jak również programować, 
m.in urządzenia mobilne,
•technik logistyk: zajmuje 
się planowaniem, organi-
zowaniem, kierowaniem 
i kontrolowaniem prze-
mieszczania towarów od 
producenta do konsu-
menta, ponadto potrafi  
przygotować ofertę, pro-
ces logistyczny i sporzą-
dzić dokumentację trans-
portowo-logistyczną,

O SZKOLE

ZESPÓŁ SZKÓŁ TECHNICZNYCH I ZAWODOWYCH IM. AUGUSTYNA ŚWIDRA
BRANŻOWA SZKOŁA I STOPNIA (3-letnia)

TECHNIKUM (5-letnie)

Wspieramy indywidual-
ny rozwój ucznia. Szko-
ła czynnie uczestniczy
w pozyskiwaniu środków 
na budowanie nowocze-
snej bazy dydaktycznej 
oraz zajęcia pozalekcyjne.

Klasy profi lowane:
Elektryk, kucharz, sprze-
dawca, fryzjer.

Klasy wielozawodowe:
Obejmują kształcenie 
we wszystkich zawodach
w ramach klasyfi kacji 
zawodów szkolnictwa 
zawodowego, w tym: cu-
kiernik, piekarz, kamie-
niarz, optyk, drukarz, 
krawiec, fotograf, beto-
niarz-zbrojarz, murarz-
-tynkarz, zegarmistrz, złot-
nik-jubiler, przetwórca 
mięsa, monter instalacji
i urządzeń sanitarnych, 
lakiernik, lakiernik sa-
mochodowy, blacharz 
samochodowy, kucharz,
elektryk,  elektro-
energetyk, mechanik, 
k ierowca-mechanik , 
magazynier- logistyk, 
elektromechanik pojaz-
dów samochodowych.

•technik elektryk: zaj-
muje się projektowaniem 
instalacji i sieci elektrycz-
nych, montażem instalacji 
zgodnie z dokumentacją 
techniczną, a także wyko-
nywaniem przeglądów 
technicznych itd.,
•technik usług fryzjer-
skich: to zawód dla osób, 
których pasją jest fryzjer-
stwo. Absolwenci potrafi ą 
samodzielnie wykonywać 
zabiegi fryzjerskie na wło-
sach, dbać o swoje stano-
wisko, przybory i materiały,
•technik żywienia i usług 
gastronomicznych: po-
trafi  układać diety, spo-
rządzać dania zgodnie
z zasadami racjonalnego 
żywienia, obsługiwać klien-
tów oraz planować i rozli-
czać działalność lokalu.
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szkoła przygoto-
wała wiele pokoleń 
świętochłowiczan 
do ról zawodowych 
na lokalnym rynku 
pracy.

Placówka cieszy się 
bardzo dużym uzna-

niem w  środowisku 
pracodawców współ-
pracujących ze  szkołą. 
Obecnie poszerza swo-
ją działalność o nowe 
kierunki kształcenia oraz 
otwierając nowe pra-
cownie kształcenia za-
wodowego.

W skład ZSTiZ wchodzą: 
FBranżowa Szkoła 
I stopnia,
FTechnikum, 
FSzkoła Policealna, 
FLiceum Ogólnokształcą-
ce dla Dorosłych (LOD),
F Szkoła Podstawowa 
dla Dorosłych.



ODDZIAŁ PSYCHIATRYCZNY
DEPRESJA

	 	Depresja	 dotyka	 miliony	 ludzi	 na	 całym	 świecie.	
Jest	 to	 poważna	 i	 długotrwała	 choroba,	 która	 może	 mieć	
negatywny	 wpływ	 na	 codzienne	 funkcjonowanie,	 relacje	
międzyludzkie	i	zdrowie	fizyczne.
	 	Często	 zastanawiamy	 się,	 jak	 rozpoznać	 pierwsze	
symptomy	 choroby,	 obserwując	 niepokojące	 zachowanie	
naszych	bliskich	lub	gdy	sami	odczuwamy	zmiany	w	naszym	
samopoczuciu.	Choroba	ta	często	mylona	jest	z	sezonowym	
przygnębieniem	i	smutkiem,	jednak	te	stany	są	tymczasowe	
i	ustępują	po	pewnym	czasie,	depresja	natomiast	jest	trwała	
i	może	mieć	głęboki	wpływ	na	jakość	życia	człowieka.	Warto	
podkreślić,	 że	 nie	 każdy	 smutek	 jest	 depresją.	 Najczęściej	
zgłaszanymi	 przez	 pacjentów	 objawami	 są:	 długotrwałe	
obniżenie	 nastroju,	 płaczliwość,	 drażliwość,	 utrata	 radości	 
z	życia,	poczucie	beznadziei	i	pustki,	brak	energii	i	trudności	
w	 wykonywaniu	 codziennych	 czynności,	 zaburzenia	 snu	 
i	apetytu	oraz	myśli	o	samobójstwie.	Pamiętajmy,	że	u	każdej	
osoby	 objawy	 te	 mogą	 się	 różnić.	 Długotrwałe	 obniżenie	
nastroju	 jest	 częstym	 problemem	 i	 może	 dotykać	 ludzi	 
w	różnym	wieku	i	o	różnym	pochodzeniu.
	 	Depresja	 jest	 bardzo	 złożoną	 chorobą,	 trudno	
jest	 jednoznacznie	 stwierdzić,	 jakie	 są	 jej	 przyczyny.	
Ryzyko	 wystąpienia	 depresji	 może	 być	 związane	 
z	 wieloma	 czynnikami:	 biologicznymi,	 środowiskowymi,	
psychologicznymi	czy	związanymi	z	prowadzonym	przez	nas	
stylem	życia.
	 	Czynniki	biologiczne	obejmują	zaburzenia	gospodarki	
neuroprzekaźnikowej	 oraz	 układu	 hormonalnego,	 np.	
niedobór	serotoniny	(tzw.	hormonu	szczęścia)	i	norepinefryny	
(tzw.	 hormonu	 stresu),	 zaburzenie	 pracy	 tarczycy.	 W	 tym	
miejscu	warto	wspomnieć,	że	depresja	może	być	dziedziczona	
w	 pewnym	 stopniu.	 Badania	 wskazują,	 że	 osoby,	 których	

Depresja jest chorobą psychiczną charakteryzującą 
się długotrwałym obniżeniem nastroju, przewlekłym 
odczuwaniem smutku, anhedonią, brakiem energii 
do działania, zaburzeniami snu a także negatywnymi 
myślami i trudnościami w funkcjonowaniu. Może 
wpłynąć na wiele aspektów życia codziennego, 
takich jak praca, relacje z innymi ludźmi i zdrowie 
fizyczne. Leczenie depresji może obejmować leczenie 
farmakologiczne, terapię i zmiany w stylu życia.

bliscy	 cierpieli	 na	 depresję,	 są	 bardziej	 narażeni	 na	 jej	
wystąpienie.	Jednak	nie	można	jednoznacznie	stwierdzić,	że	
depresja	jest	dziedziczona	genetycznie.
	 	Czynniki	środowiskowe	są	związane	doświadczeniami	
traumatycznymi,	 zmianami	 życiowymi	 oraz	 długotrwałym	
stresem,	 np.	 konflikty	 w	 domu,	 problemy	 w	 pracy,	 utrata	
bliskiej	osoby	lub	ciężkie	doświadczenia	z	dzieciństwa.
	 	Wśród	 przyczyn	 psychologicznych	 można	 wymienić	
niską	samoocenę,	niearealistyczne	wymagania	i	oczekiwania	
wobec	samego	siebie	i	innych,	nadmierne	branie	na	siebie	
odpowiedzialności,	 koncentrowanie	 się	 na	 negatywnych	
wydarzeniach,	 przeżywanie	 lęku	 czy	 brak	 zdrowych	 relacji	 
i		wsparcia	społecznego.
	 	Styl	 życia,	 jaki	 prowadzimy,	 również	 może	 mieć	
wpływ	 na	 rozwój	 choroby:	 niezdrowe	 nawyki	 żywieniowe,	
nadużywanie	alkoholu,	brak	aktywności	fizycznej,	zaburzenie	
regularności	snu,	nieodpowiedni	balans	między	obowiązkami	
a	 odpoczynkiem	 prowadzą	 do	 pogorszenia	 naszego	 stanu	
zdrowia	psychicznego.
	 	Ważne	jest,	aby	każdy,	kto	podejrzewa	u	siebie	lub	
wśród	 bliskich	 objawy	 depresji,	 uzyskał	 profesjonalną	
pomoc.	 Wczesne	 wykrycie	 i	 leczenie	 może	 znacznie	
poprawić	jakość	życia	i	zapobiec	dalszemu	pogorszeniu	
się	stanu	zdrowia.
	 	Leczenie	 depresji	 może	 obejmować	 	 leczenie	
farmakologiczne,	psychoterapię	indywidualną	lub	grupową,	
lub	 połączenie	 obu	 tych	 metod.	 Psychoterapia	 polega	 na	
rozmowie	z	terapeutą,	który	pomaga	pacjentowi	zrozumieć	
i	poradzić	sobie	z	emocjami	 i	myślami,	które	prowadzą	do	
obniżenia	nastroju	lub	pogarszają	jego	komfort	psychiczny.	
Leki	 przeciwdepresyjne	 mogą	 pomóc	 w	 poprawie	 nastroju	 
i	zwiększeniu	energii.

	 	Aby	 zapobiegać	 zaburzeniom	 nastroju	 ważne	 jest	
dbanie	o	swoje	zdrowie	psychiczne	poprzez:	unikanie	stresu,	
utrzymywanie	 silnych	 więzi	 z	 bliskimi,	 uprawianie	 sportu	 
i	aktywności	fizycznej,	zdrowe	odżywianie,	unikanie	używek	 
i	zapewnienie	sobie	odpowiedniej	ilości	snu.
Jeżeli	dojdzie	do	rozwoju	depresji,	ważne	jest,	aby	zgłosić	się	
do	lekarza	psychiatry,		psychoterapeuty	lub	psychologa	oraz	
korzystać	z	pomocy	i	wsparcia	bliskich.
	 	W	celu	ułatwienia	rodzinie	poradzenia	sobie	z	naszą	
chorobą	 warto	 zaprosić	 ich	 na	 konsultację	 z	 lekarzem	
lub	 terapeutą.	 Tylko	 u	 specjalisty	 otrzymamy	 wszystkie	
niezbędne	i	rzetelne	informacje	na	temat	choroby,	leczenia	
farmakologicznego	 oraz	 innych	 dostępnych	 form	 terapii	 
i	wsparcia.

Autor: Ordynator Oddziału Psychiatrycznego z 
Pododdziałem Detoksykacji lek. Dagmara Nowak



ODDZIAŁ TERAPII UZALEŻNIENIA OD 
ALKOHOLU
	 	Od	 prawie	 30	 lat	 działamy	 dla	 dobra	 lokalnej	
społeczności	 w	 zakresie	 leczenia	 osób	 uzależnionych	 od	
alkoholu,	pomocy	ich	rodzinom	i	bliskim.
 
	 	Nasze	 działania	 zaczęły	 się	 w	 latach	
dziewięćdziesiątych	 i	 stopniowo	 poszerzaliśmy	 naszą	
ofertę	 od	 świadczeń	 w	 ramach	 trybu	 ambulatoryjnego	 do	
całodobowego.
	 	Pierwszą	 komórką	 była	 Poradnia	 Odwykowa	 –	
zakład	 budżetowy	 Gminy,	 która	 decyzją	 Rady	 Miejskiej	 w	
Świętochłowicach	 z	 dnia	 27.10.1993	 r.	 stała	 się	 Poradnią	
Terapii	 Uzależnienia	 od	 Alkoholu	 i	 Współuzależnienia	
–	 funkcjonująca	 pod	 nazwą	 Ośrodek	 Rozwiązywania	
Problemów	 Alkoholowych	 (ORPA).	 Poradnia	 jest	 jedyną	
na	 terenie	 miasta	 Świętochłowice	 placówką,	 której	
celem	 jest	 realizacja	 ambulatoryjnych	 indywidualnych	
i	 grupowych	 świadczeń	 zapobiegawczo-leczniczych	
dla	 osób	 uzależnionych	 i	 ich	 rodzin.	 Posiada	 ofertę	
programu	pomocy	dla	osób	borykających	się	z	problemem	
uzależnienia	od	alkoholu,	uzależnienia	od	alkoholu	i	innych	
substancji	 psychoaktywnych,	 uzależnienia	 od	 alkoholu	
z	 współwystępującymi	 uzależnieniami	 behawioralnymi,	
członków	 rodzin	 osób	 uzależnionych,	 osób	 z	 syndromem	
DDA.	 Oferta	 zawiera:	 porady	 diagnostyczne	 lekarskie	 
i	terapeutyczne,	porady	terapeutyczne,	sesje	psychoterapii	
indywidualnej,	sesje	psychoterapii	grupowej,	psychoterapię	
rodzinną	 i	 psychoterapię	 par.	 Program	 terapii	 zaburzeń	
związanych	 z	 używaniem	 alkoholu	 obejmuje	 program	
nastawiony	na	abstynencję	oraz	program	ograniczania	picia.	
	 	Wychodząc	 naprzeciw	 potrzebom	 społecznym	 
w	 roku	 2011	 powstał	 całodobowy,	 koedukacyjny	 Oddział	
Terapii	 Uzależnienia	 od	 Alkoholu.	 Przyjmujemy	 do	 leczenia	
osoby	 dorosłe,	 uzależnione	 od	 alkoholu,	 uzależnione	 od	
alkoholu	 i	 innych	substancji	psychoaktywnych,	uzależnione	
od	 alkoholu	 ze	 współistniejącymi	 innymi	 zaburzeniami	 
i	chorobami	psychicznymi	oraz	uzależnione	od	alkoholu	ze	
współistniejącymi	chorobami	somatycznymi,	które	mogą	być	
leczone	w	warunkach	oddziału	terapeutycznego.	Oferujemy	
profesjonalny	program	leczenia	dostosowany	do	możliwości	
osobistych,	rodzaju	i	etapu	uzależnienia	każdego	pacjenta.	
Program	 terapeutyczny	 został	 pozytywnie	 zaopiniowany	
przez	 Konsultanta	 Regionalnego	 Państwowej	 Agencji	
Rozwiązywania	 Problemów	 Alkoholowych	 ds.	 Lecznictwa	
Odwykowego.	 Czas	 hospitalizacji	 w	 oddziale	 wynosi	
przeciętnie	 6	 tygodni.	 W	 trakcie	 jego	 realizacji	 pacjenci	
mają	 zabezpieczony	 dostęp	 do	 diagnostyki	 medycznej,	
konsultacji	 specjalistycznych	 oraz	 badań	 laboratoryjnych.	
Oddział	dysponuje	15	miejscami	w	pokojach	2-3	osobowych.	

Ponadto	do	dyspozycji	pacjentów	znajdują	się:	kuchnia,	sala	
do	ćwiczeń,	pralnia	z	suszarnią,	sala	telewizyjna.
	 	We	współpracy	z	władzami	Miasta	zakres	świadczeń	
został	rozszerzony	o	finansowany	z	budżetu	Gminy	program	
dla	uzależnionych	od	alkoholu	w	ramach	Dziennego	Oddziału	
Leczenia	 Uzależnień,	 który	 w	 niedługim	 czasie	 zaczął	
funkcjonować	w	ramach	kontraktu	z	NFZ.	Pomoc	w	oddziale	
znajdują	przede	wszystkim	osoby	dorosłe,	które	mają	mało	
doświadczeń	 w	 utrzymywaniu	 dłuższej	 abstynencji,	 źle	
znoszą	abstynencję,	chcą	uczestniczyć	w	programie	terapii,	
a	 jednocześnie	 nie	 chcą	 opuszczać	 domu	 na	 dłuższy	 czas.	
Leczenie	trwa	6	tygodni.	Zajęcia	terapeutyczne	obywają	się	
od	poniedziałku	do	piątku	poza	dniami	ustawowo	wolnymi	
od	pracy	w	godzinach	od	08.00.	do	14.00.	Pacjenci	uczestniczą	
w	 podstawowym	 programie	 terapeutycznym	 opierającym	
się	na	oddziaływaniach	grupowych.	Podczas	pobytu	objęci	
są	także	indywidualną	opieką	terapeutyczną,	lekarską	oraz	
pielęgniarską.	 Pacjenci	 otrzymują	 materiały	 edukacyjne	 
i	pomoce	niezbędne	do	realizacji	programu	terapeutycznego.
	 	W	 oddziale	 dziennym	 i	 całodobowym	 realizujemy	
pierwszy	 etap	 psychoterapii	 uzależnienia	 umożliwiający	
kontynuowanie	leczenia	w	kolejnych	etapach	terapii	Poradni	
Terapii	Uzależnienia	od	Alkoholu	i	Współuzależnienia.
	 	Zdaniem	Kierownika	jednostki	Pani	Aldony	Góralczyk-
Lasoty	 -”	 Jednym	 z	 podstawowych	 czynników	 mających	
znaczący	wpływ	na	proces	leczenia	i	jego	efekty	jest	relacja	
terapeutyczna.	 W	 naszej	 placówce	 dajemy	 pacjentom	
kończącym	terapię	w	oddziale	stacjonarnym	lub	dziennym	
możliwość	 kontynuowania	 leczenia	 prowadzonego	 przez	
tych	samych	specjalistów	w	warunkach	poradni,	co	pozwala	
na	wzmocnienie	i	ustabilizowanie	budowanej	więzi”.
	 	Kompleksowe	 leczenie	 dla	 osób	 uzależnionych	
od	 alkoholu	 oraz	 uzależnionych	 od	 kilku	 substancji	
psychoaktywnych	 w	 tym	 alkoholu	 w	 chwili	 obecnej	 cieszy	
się	zainteresowaniem	pacjentów	nie	tylko	z	naszego	miasta	 
i	miast	ościennych,	ale	również	z	całej	Polski.

Świadczenia	 zdrowotne	 w	 trybie	 stacjonarnym,	 dziennym	
oraz	 ambulatoryjnym	 realizowane	 w	 trzech	 komórkach	
leczniczych	 udzielane	 są	 w	 ramach	 kontraktu	 z	 NFZ	 
i	korzystanie	z	oferty	dla	naszych	pacjentów	jest	bezpłatne.
	 	Za	 realizację	 programu	 leczenia	 odpowiada	 zespół	
wykwalifikowanych	 psychoterapeutów,	 psychologów,	
lekarzy	 i	 pielęgniarek	 mających	 wieloletnie	 doświadczenie	 
w	pracy	z	osobami	uzależnionymi	i	ich	bliskimi.
	 	Nasze	 starania	 w	 trosce	 o	 jak	 najwyższy	 poziom	
udzielanej	 pomocy	 pozwoliły	 stworzyć	 zespół	 osób	
współpracujących	 ze	 sobą,	 systematycznie	 podnoszących	
swoje	 kwalifikacje.	 Wiedza	 teoretyczna	 służy	 nam	 przede	
wszystkim	do	zrozumienia	i	właściwego	podejścia	do	potrzeb
bio-psycho-społecznego	 leczenia	 uzależnienia.	 Pozwala	 na	
oferowanie	Pacjentom	pomocy	w	osiągnięciu	takiej	zmiany	
funkcjonowania,	 której	 konsekwencją	 byłaby	 zdolność	 do	
utrzymywania	możliwie	najdłuższej	abstynencji.
	 	Program	 psychoterapii	 uzależnień	 obejmuje	
oddziaływania	 medyczne	 oraz	 indywidualne	 i	 grupowe	
oddziaływania	 psychologiczne	 ukierunkowane	 na	 poprawę	
stanu	psychofizycznego	i	funkcjonowania	społecznego	osób	
uzależnionych	 poprzez	 redukcję	 objawów	 i	 mechanizmów	
uzależnień	 oraz	 uczenie	 umiejętności	 potrzebnych	 do	
podtrzymania	pozytywnej	zmiany.
	 	Podstawą	oddziaływań	terapeutycznych	w	stosunku	
do	członków	rodzin	jest	koncepcja	systemowego	rozumienia	
rodziny.	Program	psychoterapii	współuzależnienia	obejmuje	
oddziaływania	 medyczne	 i	 psychologiczne	 ukierunkowane	
na	 usunięcie	 lub	 złagodzenie	 zaburzeń	 funkcjonowania	
powstałych	w	wyniku	używania	przez	osoby	bliskie	alkoholu,	
innych	 substancji	 psychoaktywnych	 lub	 występowania	 
u	bliskich	zaburzeń	nawyków	i	popędów.

Autor: Kierownik Ośrodka Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych mgr Aldona Góralczyk-Lasota
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Śmierdzący fenolem 
staw Kalina przeszedł 
do historii. Już za kil-
ka miesięcy słynna
w całej Polsce bom-
ba ekologiczna zo-
stanie rozbrojona.  
Miejsce, które sku-
tecznie przez dłu-
gie lata uprzykrzało 
życie mieszkańcom,
a od prawie trzech 
lat było wielkim pla-
cem budowy, zostanie 
zwrócone świętochło-
wiczanom jako te-
ren rekreacyjny. Coś,
co przez lata wydawało 
się prawie niemożliwe, 
staje się wielkim atu-
tem Świętochłowic. 

Wszystkie dotychczas 
prowadzone prace 
związane z oczyszcze-
niem stawu zakończyły 
się pełnym sukcesem. 
Obecnie trwają już tyl-
ko roboty budowlane 
związane  z  przygoto-
waniem  atrakcji  rekre-
acyjnych. Cała inwesty-
cja obarczona była sporą 
dozą ryzyka, w związku 
z poziomem jej skom-

Kolejna perspektywa 
unijna rozpoczyna 
się w tym roku. Wła-
śnie trwają dyskusje
i negocjacje dotyczą-
ce podziału środków 
dla poszczególnych 
miast Metropolii.
To wielka szansa, 
ale również spore 
wyzwanie dla każ-
dego z miast. Czy 
Świętochłowice są 
do tego przygoto-
wane?

Miasto Świętochłowi-
ce nie chce dopuścić 
do  sytuacji, w której 
mogłyby ponownie stać 
się przykładem miasta, 
które przegapiło swoją 
szansę - jak wtedy, gdy 
w ciągu 8 lat pozyska-

Kalina na ostatniej prostej

Fundusze unijne - wielka szansa na kontynuację rozwoju miasta
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no i rozliczono zaled-
wie ok. 35 mln zł. Mia-
sto ma zamiar walczyć 
o przydział środków,
a starania te już poprze-
dzają przygotowania 
formalne i fi nansowe 
tak, aby skutecznie po-
zyskiwać fundusze ze-
wnętrzne, realizować 
projekty i poprawnie je 
rozliczać. 

Na co możemy liczyć? 
Plany są ambitne: 
•ścieżki rowerowe;
•termomodernizacja 
kolejnych budynków 
miejskich;
•remonty obiektów hi-
storycznych takich jak 
lipińska „Grota”, czy Ra-
tusz w Chropaczowie;
•rewitalizacja parku 

INWESTYCJE

wyniesie planowany całkowity koszt realizacji 
projektu. Wkład Funduszy Europejskich wyniósł 
ponad 59 mln zł. Projekt współfi nansowany jest 
również przez NFOŚiGW oraz WFOŚiGW.

ponad 70 mln zł

plikowania. Remediacja 
stawu składała się kilku 
ważnych i następują-
cych po sobie etapów,
z których wszystkie powią-
zane były ze sobą i zależne 
jeden od drugiego. Niepo-
wodzenie nawet jednego
z nich przekreślało auto-
matycznie efekt końco-
wy i skuteczność całości.
Co zatem należało zrobić, 
aby toksyczny zbiornik 

zamienić w aktywny 
biologicznie staw?
• Na samym początku 
należało odizolować 
źródło zanieczyszczeń, 
którym jest pobliska 
hałda. W tym celu po-
wstała ściana szcze-
linowa z bentonitu
o głębokości kilkuna-
stu metrów, sięgająca 
warstwy nieprzepusz-
czalnej. Jest to bariera, 

której skuteczność zo-
stała potwierdzona na 
przestrzeni ostatnich 
miesięcy.
• Kolejny etap stanowi-
ło wydobywanie z dna 
stawu toksycznego osa-
du o grubości około pół 
metra, który nagroma-
dził się tam przez dzie-
siątki lat. 
• Osad wydobyty za 
pomocą refulera (jego 

działanie można przy-
równać do odkurzacza) 
trafi ał najpierw na spe-
cjalną prasę, która go 
wstępnie osuszała, a na-
stępnie poddawany był 
termicznej desorpcji. 
Dzięki temu procesowi 
pozbawiany był tok-
sycznej zawartości.
• Następny etap obejmo-
wał poddanie zanieczysz-
czonej wody procesowi 

bioremediacji. Dzięki sys-
temowi napowietrzania 
specjalnie wprowadzone 
do stawu szczepy bakterii 
wyhodowanych do tego 
celu, przerobiły zawarty 
w wodzie fenol na nietok-
syczne substancje orga-
niczne. 
• Zarówno obecność 
bakterii, jak i proces na-
powietrzania, obliczo-
ne są na wiele kolej-
nych lat – mają one za 
zadanie poradzić sobie 
z niewielką zawartością 
fenolu w wodach grun-
towych, która nadal 
jeszcze będzie obecna
w stawie i której nie spo-
sób wydobyć z niego me-
chanicznie.

Dzięki tym działa-
niom, zawartość fe-
nolu w  wodzie spadła
z poziomu prawie 
200  mg/l do poziomu 
ułamkowego. Tym samym
do stawu Kalina po dzie-
siątkach lat powróci życie 
biologiczne. Uciążliwość 
zapachowa już przeszła 
do historii, a przyroda, 
która wkrótce ponow-

nie tam zagości, spra-
wi, że na pierwszy rzut 
oka ten staw niczym 
nie będzie się wyróżniał 
od wszystkich innych.
A jeśli już, będzie to róż-
nica na plus ze względu
na rekreacyjne walory 
tego miejsca. 

Do dyspozycji mieszkań-
ców będzie ścieżka spa-
cerowa oraz rowerowa. 
Powstaną również boiska, 
wybieg dla psów, kaska-
da, groble. Odpoczynek 
podczas spacerów uprzy-
jemnią ławki. Zapewne już 

wkrótce zgłoszą się rów-
nież podmioty zaintere-
sowane uruchomieniem 
punktów gastronomii,
np. food trucki, które 
również umilą czas spę-
dzany w tym miejscu. 
Już dziś zapraszamy 
wszystkich na otwar-
cie kompleksu, które 
nastąpi na przełomie 
sierpnia i września tego 
roku. O dokładnej dacie,
w której wspólnie bę-
dziemy mogli święto-
wać ekologiczny sukces, 
oczywiście Państwa po-
informujemy.

Projekt realizowany w ramach 
Programu Operacyjnego Infrastruktura 

i Środowisko 2014-2020, oś priorytetowa II 
Ochrona środowiska, w tym adaptacja 

do zmian klimatu, działanie 2.5 
Poprawa jakości środowiska miejskiego”.

pomiędzy stawem  „Za-
cisze” a MDK przy
ul. Harcerskiej;
•centrum przesiadko-
we „Mijanka” wraz z no-
wym tunelem, układem 
drogowym, parkingami, 
przystankami i parkiem 
włącznie.

W perspektywie naj-
bliższych pięciu lat 
czekają nas starania 
nie tylko o dziesiątki, 
ale o setki milionów 
złotych. Potrzeba „tyl-
ko” lub „aż” gotowości
w postaci dokumentacji 
projektów i fi nasowania 
własnego w wysokości 
15% wartości dla każdej 
z inwestycji. Oznacza to 
konieczność zabezpie-
czenia w budżecie mia-

sta wielomilionowych 
kwot, dzięki którym 
Świętochłowice będą 
mogły kontynuować in-
westycyjny boom. 

cytat
Jako miasto jesteśmy 
zdeterminowani i przy-
gotowani na tę per-
spektywę. 

Prezydent Miasta 
Świętochłowice

Daniel Beger

Dzięki uporządkowa-
nej sytuacji budżeto-
wej miasta od dwóch 
lat jesteśmy zdolni 
pozyskiwać również 
inne nieunijne źródła 
fi nansowania, zapew-
niać niezbędne doku-
mentacje, fi nansowa-

nie wkładów własnych 
oraz branżowe nadzory 
podczas robót budow-
lanych. W kolejnych la-

tach także zadbamy o to,
by Świętochłowice wresz-
cie rozwijały się tak, jak
na to zasługują. 



intensywnych prac, aby 
nadgonić stracony czas.

Pierwszy Zastępca 
Prezydenta Miasta

Sławomir Pośpiech

Wycinka drzew, a na-
wet ich znakowanie 
związane z inwenta-
ryzacją, potrafi  wzbu-
dzać w naszym mieście 
duże zainteresowanie 
i spore emocje. Są też 
tacy, którzy, żerując
na nie dość rozległej 
wiedzy mieszkańców
w tym skomplikowa-
nym temacie, tym 
bardziej próbują roz-
grywać swoje cele, 
sięgając przy okazji
po manipulacje, a  na-
wet prowokacje, co 
miało między innymi 
miejsce na terenie tzw. 
"Uroczyska".

Pierwszy Zastępca 
Prezydenta Miasta

Sławomir Pośpiech

Pod względem ska-
li inwestycji drogo-
wych w Świętochło-
wicach po latach 
zastojów dzieje się 
na tyle dużo, że mo-
mentami bywa to 
uciążliwe dla Miesz-
kańców. Mamy dobre 
informacje: Rok 2023 
to czas, w którym 
największe projekty 
zostaną oddane do 
użytku, a dzięki temu 
na pewno poprawi 
się komfort porusza-
nia się po mieście.

Przemysłowa i zjazd z 
DTŚ – otwarte drzwi 
do terenów inwesty-
cyjnych.

Świętochłowickie drogi szybko zmieniają się na lepsze
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Temat wycinki drzew 
zawsze spotyka się 
ze sporym zaintere-
sowaniem. Zwłasz-
cza w mieście tak 
małym, jak Święto-
chłowice. Pamiętaj-
my bowiem, że na 
powierzchnii 13,5 km² 
trudno jest pogodzić 
wszystkie oczekiwa-
nia mieszkańców. 

Zrównoważony rozwój 
jest potrzebny. Trud-
no jest jednak dbać
o bezpieczeństwo, re-
montować drogi, bu-
dować mieszkania oraz 
tworzyć nowe miejsca 
pracy i jednocześnie 
zachować nienaruszoną 
miejską zieleń. Są jed-
nak jasne zasady, które 
to regulują.

Więc jak to jest napraw-
dę z tymi wycinkami?

Wycinki drzew – gorący temat, jasne zasady
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EKOLOGIA

DROGI
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Po pierwsze, każ-
da wycinka niezależ-
nie  od  tego, na czyim 
gruncie rośnie drzewo, 
wymaga odpowiednie-
go pozwolenia, czyli 
decyzji administracyj-
nej. Nie ma tu mowy
o jakiejkolwiek uzna-
niowości władz miasta, 
czy urzędników. 

Aby uzyskać zgodę
na usunięcie drzewa, 
należy złożyć odpo-
wiedni wniosek, który 
musi zawierać powód 
ubiegania się o wy-
cinkę oraz inwenta-
ryzację określonego 
drzewostanu. Przepisy 
regulują również szcze-
gółowo katalog drzew, 
które można wyciąć 
bez takiego pozwole-
nia lub takie, których 
usuwanie odbywa się 
na innych zasadach. 

cytat

cytat
Intensywność prac wy-
nika ze skali potrzeb i hi-
storycznych zaniedbań. 
Lista jest tak długa,
że potrzeba jeszcze do-
brych kilkunastu lat tak 

Na terenie będącym 
prywatną własnością 

nieznani sprawcy doko-
nali znakowania drzew 
bez wiedzy i zgody in-
westora. Fakt ten po-
służył jako pretekst
do internetowej burzy, 
w której odium odpo-
wiedzialności za rze-
kome plany wycięcia 
1700 drzew przerzucone 
zostało na władze miasta.

W tym miejscu ważna 
jest informacja dotyczą-
ca procesu uzyskania 
pozwolenia na wycin-
kę: nie każde oznako-
wane drzewo zosta-
nie wycięte. Właśnie 
oznakowanie pozwala 
weryfi kować rzetel-
ność inwentaryzacji 
oraz  precyzować zgodę 
na usunięcie konkret-
nych drzew.  Zasadność 
każdego powodu jest 
wnikliwie weryfi kowana 
podczas wizji lokalnej. 

Jeśli jest to stan fi tosa-
nitarny, oceny dokonuje 
specjalista dendrolog. 
Jeśli przyczyną jest ko-
lizja z planowaną inwe-
stycją – analizowane jest 
pozwolenie na budowę 
i rzeczywista koniecz-
ność usunięcia każdego 
wnioskowanego drzewa 
kolidującego z obiektami 
budowlanymi. Kolejnym 
ważnym elementem tej 
decyzji są nasadzenia za-
stępcze. Ogólnie rzecz 
ujmując, wycinka każde-
go drzewa skutkuje ko-
niecznością nasadzenia 
innego, w określonym 
miejscu, czasie, wymiarze 
i gatunku. 

I na koniec kolejne dwie 
ważne informacje: zgo-
dę (decyzję administra-
cyjną) dotyczącą drzew 
rosnących na terenach 
prywatnych wydaje 
Prezydent Miasta, zaś
w przypadku tere-
nów gminnych - mia-
sto musi ubiegać się
o nią u Marszałka Woje-
wództwa. 

Warto też pamiętać,
że za usunięcie drzewa 
bez pozwolenia przewi-
dziane są surowe kary
– niestety przekonują
się o tym również 
mieszkańcy naszego 
miasta.

Do szczęśliwego fi na-
łu zbliża się budowa ulicy 
Przemysłowej i Zjazdu
z DTŚ. Otwarcie po-
winno nastąpić jeszcze 
przed wakacjami. Inwe-
stycja o wartości około 
11 mln zł w ponad 90% 
fi nansowana jest ze środ-
ków zewnętrznych. 

Łagiewnicka – naj-
większa inwestycja 
drogowa w mieście 
Remont ulicy Łagiew-
nickiej budził wiele 
emocji jeszcze przed 
rozpoczęciem robót. 
Inwestycja obiecywana 
była od kilkunastu lat
i obarczona sporym ry-
zykiem przepadnięcia 
środków zewnętrznych, 
o których pozyskanie 

zabiegała spółka Tram-
waje Śląskie oraz Miasto 
Świętochłowice. 

Przebudowa ul. Łagiew-
nickiej to największa
i najbardziej skompli-
kowana inwestycja dro-
gowa w mieście, warta 
łącznie około 50 mln zł. 
Aktualnie trwają prace 

na ostatnim odcinku po-
między ulicami Górną
i Sportową. Za reali-
zację inwestycji od-
powiadają głównie 
Tramwaje Śląskie. Mia-
sto realizuje zakres 
związany z chodnikami 
oraz ich oświetleniem. 
Przewidywany termin 
zakończenia prac to je-
sień 2023 r. 

Ulica Zielona – boha-
ter przyszłości 
Ulica Zielona, mimo 
że pozornie nie ma
w tej chwili większego 
znaczenia dla układu 
komunikacyjnego mia-
sta, już wkrótce będzie 
pełniła istotną rolę dla 
mieszkańców dzielni-
cy Zgoda. Dlaczego?

Po jednej stronie ulicy, 
na prywatnej działce, już 
wkrótce powstanie cen-
trum usługowo-han-
dlowe. Po drugiej nato-
miast świętochłowicki 
MPGL planuje budowę 
mieszkań komunalnych 
fi nansowanych w znacz-
nej mierze ze środków 
zewnętrznych. Wzdłuż 
tej ulicy przebiegać

ma również Velostra-
da, czyli metropolitar-
na ścieżka rowerowa. 
Oddanie do użytku tej 
drogi planowane jest 
w miesiącach waka-
cyjnych. Inwestycja fi -
nansowana jest w 60%
z funduszy RFIL, a po-
została część to środki
z budżetu miasta. 

Katowicka – kolejna 
wspólna inwestycja
z Tramwajami Śląskimi
Remont ul. Katowickiej 
od granicy z Chorzo-
wem do skrzyżowa-
nia z ulicą Żołnierską
to pierwszy etap po-
prawy parametrów tej 
drogi. Ze strony miasta
na tym odcinku po-
wstaną nowe chodni-
ki i ścieżka rowerowa. 

Postęp robót w dużej 
mierze uzależniony bę-
dzie od tempa prac wy-
konawcy realizującego
to zadanie dla Tramwa-
jów Śląskich. 

To jeszcze nie wszyst-
ko…
Obok dużych inwesty-
cji w mieście realizo-
wanych jest również 
wiele mniejszych re-
montów drogowych, 
istotnych z lokalne-
go punktu widzenia. 
Szczytowa, Sporto-
wa, Plebiscytowa – 
już wkrótce właśnie 
tu mieszkańcy będą 
mogli spotkać dro-
gowców. O kolejnych 
remontach będziemy 
informować na bieżą-
co.

Łączna wartość remontu ul. Katowickiej
to ponad 11 mln zł. Miasto realizuje zadania
o wartości 1,5 mln zł. Koszty prac po stronie 

Tramwajów Śląskich to blisko 10 mln zł.
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Miasto Świętochło-
wice planuje przy-
stąpić do rządowego 
programu „Ciepłe 
Mieszkanie”. 

W celu oszacowania 
zakresu wniosku i nie-
zbędnych środków uru-
chomiona została an-
kieta internetowa, której 
wyniki dadzą podstawę 
do wnioskowania przez 
Miasto o środki do Na-
rodowego Funduszu 
Ochrony Środowiska
i Gospodarki Wodnej.

Ankieta nie obliguje
do uczestnictwa

w programie. 

Na początku stycz-
nia tego roku otwar-
ty został kolejny 
żłobek w naszym 
mieście. To nie lada 
wydarzenie, gdyż 
przez ponad 10 lat 
nic w tym temacie 
w Świętochłowicach 
się nie działo, mimo 
rosnącego zapotrze-
bowania ze stro-
ny młodych mam. 
Liczba wszystkich 
dostępnych miejsc 
opieki nad dziećmi 
do lat trzech zwięk-
szyła się z 80 do 110. 

Nowy Klub Dziecięcy 
dla 30 podopiecznych 
powstał przy Przed-
szkolu Miejskim nr 11. 
Miejsce to jest nie jest 
przypadkowe. 

Po pierwsze nowa 
placówka uzupełniła 
mapę tego typu usług 
w mieście, które do tej 

Nasi seniorzy dbają 
o swoje ciało i samo-
poczucie! 17 marca 
ruszyły zajęcia spor-
towe dla starszego 
pokolenia świętochło-
wiczan.

W każdy piątek
od godz. 10.30 do 11.30 
w Młodzieżowym Domu 
Kultury (ul. Harcerska 1) 
odbywają się ćwiczenia 
na zdrowy kręgosłup
z elementami jogi. 
�Zajęcia realizowane są 
bez zapisów;

Najmłodsi mogą ko-
rzystać już z piękne-
go, unowocześnio-
nego placu zabaw
na OSiR "Skałka". Po-
jawiły się też nowe 
nasadzenia.

Niedawno zakończyła się 
rozbudowa i moderniza-
cja istniejącego placu za-
baw. Miejsce wzbogaciło 
się o nowe zjeżdżalnie, 
huśtawki i bujaki. Wszyst-
ko z myślą o radości,
ale i bezpieczeństwie na-
szych Milusińskich.

Projekt zrealizowany zo-
stał ze środków budżetu 
obywatelskiego. To dzięki 
zaangażowaniu miesz-

2 marca w Szkole 
Podstawowej nr 1 im. 
Miłośników Ziemi 
Śląskiej odbyło się 
uroczyste odsłonięcie 
muralu inspirowane-
go pracą plastyczną, 
która zajęła 1. miej-
sce w ogólnopolskim 
konkursie „Misja: 
Wolna Polska”.

Mural został wykonany 
w oparciu o projekt gra-
fi czny uczennic Natalii 
Dudek i Zuzanny Jagieł-
ło z klasy ósmej. Przed-
stawia on prezydentów
RP na uchodźstwie.

W gronie najmłodszych 

"Ciepłe mieszkanie" Miasto wspiera młode mamy w powrocie na rynek pracy

Senior w formie! "Skałka" rozkwitła na wiosnę Historyczny mural w SP1
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�organizowane są bez-
płatnie. 

Prowadząca zajęcia, 
Anna Wienc  -  Ka-
sperczak zaprasza 
wszystkich senio-
rów z naszego miasta
do udziału. Pierwsza 
joga zgromadziła na 
sali ponad 60 osób!

- Nie trzeba mieć do-
świadczenia, wystarczą 
chęci! Każdy znajdzie 
tu swoje miejsce – za-
chęcają organizatorzy.

kańców, którzy oddali 
swój głos na ten projekt, 
powstało atrakcyjne 
i  kolorowe miejsce dla 
dzieci.

- Nasz plac zabaw został 
rozbudowany, pojawiły 
się nowe urządzenia za-
bawowe, a już istniejące 
zostały zmodernizo-
wane. Koszt inwestycji
to 216 780,00 zł – mówią 
pracownicy OSiR "Skał-
ka".

Obiekt pięknieje wraz
z nadejściem wiosny. 
Wokół stawu zasadzo-
no 7 wierzb płaczących,
a w planach są kolejne 
"zielone inwestycje".

mieszkańców znajduje 
się wiele utalentowa-
nych osób, które są 
najlepszymi ambasa-
dorami naszego mia-
sta. Praca dziewczyn 
została doceniona 
wśród 600 zgłoszeń
z całego kraju. 

Wyróżnienie w kon-
kursie zdobyła też pra-
ca nadesłana przez 
uczniów Szkoły Pod-
stawowej  z  Oddziałami 
Integracyjnymi nr 17
im. G. Morcinka. Po-
kazuje to, jak wiel-
ki potencjał drzemie
w młodych świętochło-
wiczanach. Gratulujemy!

DZIEJE SIĘ

Wypełnione formularze 
będzie można składać: 
F osobiście w urzędzie, 
F za pośrednictwem 
poczty elektronicznej 
na adres:
ego@swietochlowice.pl 

Wypełnienie ankiety 
zajmuje ok. 5 minut.
Termin składania ankiet: 
do 30.06.2023 r.

pory nie funkcjonowa-
ły w dzielnicy Zgoda.
Po drugie zaniedba-
ne i niewykorzysty-
wane pomieszczenia
w budynku Przedszkola 
Miejskiego  nr  11, dostały 
szansę na „drugie życie”. 
Wreszcie, stanowi ono 
odpowiedź na potrzeby 
mieszkańców rozbudo-
wującego się Hugobergu.

Przygotowanie tej pla-
cówki było nie lada 
wyzwaniem. Całkowity 
koszt remontu i dosto-
sowania miejsca do po-
trzeb maluchów prze-
kroczył 3 mln zł – prawie 
połowa tej kwoty po-
chodziła z dofi nansowa-
nia zewnętrznego. Efekt 
końcowy zachwycił nie 
tylko osoby bezpośred-
nio korzystające z tego 
miejsca, ale wszystkich 
zaproszonych gości, 
którzy podczas otwar-
cia mieli okazję zoba-

czyć wyremontowane 
wnętrza. 

- Co ważne, cały budy-
nek przedszkola przygo-
towywany jest do kom-
pleksowego remontu 
i termomodernizacji. 
Umowa na sporządze-

nie dokumentacji pro-
jektowej została już 
podpisana, a prace bu-
dowlane sfi nansowane 
zostaną ze środków 
rozpoczynającej się 
perspektywy unijnej – 
podsumowuje prezy-
dent Daniel Beger. 

ANKIETA
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II edycja - 20 maja 2023, godz. 10.00-20.00
Świętochłowice, OSiR "Skałka"

W programie imprezy:
� akcja krwiodawstwa (godz. 10.00 - 15.00)
� występy muzyczne, taneczne; pokazy
� sportowe zmagania i atrakcje dla dzieci
� prezentacje samochodów, motocykli, pojazdów wojskowych
F PARADA MOTOCYKLOWA ULICAMI MIASTA

Serdecznie zaprasza główny organizator - stowarzyszenie Choppers Świony


